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POğņCZENIA 

Adyonōqdcmh` ylh`m` 
 

Jak wynika z projektu rozkğadu jazdy Kolei Mazowieckich, kt·ry 

ma wejŜĺ w Ũycie w grudniu 2021 r., przewoŦnik zamierza 

wszystkie pociŃgi relacji Mağkinia ï Szulborze Wielkie scaliĺ z 

pociŃgami kursujŃcymi na trasie Warszawa WileŒska ï Mağkinia. 

W efekcie kaŨdy pociŃg wyruszajŃcy z Szulborza Wielkiego bňdzie 

bezpoŜrednio dojeŨdŨağ do Warszawy, a podr·Ũni z gmin Zarňby 

KoŜcielne i Szulborze Wielkie nie bňdŃ juŨ musieli siň przesiadaĺ.  

    JuŨ w momencie inauguracji poğŃczeŒ Kolei Mazowieckich do 

Szulborza Wielkiego radny sejmiku Bartosz WiŜniakowski z 

Koalicji Obywatelskiej zwracağ uwagň, Ũe koniecznoŜĺ przesiadek 

bňdzie zniechňcaĺ do jazdy pociŃgiem: ĂZmuszanie podr·Ũnych do 

przesiadki na stacji Mağkinia w celu kontynuacji przejazdu o trzy 

przystanki dalej jest w mojej ocenie skrajnie nieefektywnym 

modelem planowania oferty przewozowejò ï pisağ w grudniu 2020 

r. w interpelacji do marszağka wojew·dztwa Adama Struzika. Å 
 

PROJEKTY 

Kolej Plus na nrs`smhă bgvhkĕ 
 

SamorzŃdy uczestniczŃce w programie Kolej Plus muszŃ przekazaĺ 

wstňpne studia planistyczno-prognostyczne sp·ğce PKP Polskie 

Linie Kolejowe do 25 listopada 2021 r. Te samorzŃdy, kt·re nie 

zdŃŨŃ, nie bňdŃ mogğy przejŜĺ do dalszego etapu programu. 

    CzňŜĺ samorzŃd·w juŨ wycofağa siň z Kolei Plus. Na przykğad 

Pomorze Zachodnie z koncepcjami rewitalizacji linii Stargard ï 

Pyrzyce ï MyŜlib·rz ï Kostrzyn i MyŜlib·rz ï Gorz·w 

Wielkopolski. Wğadze regionu od poczŃtku nie kryğy zaskoczenia, 

gdy sp·ğka PKP PLK wyceniğa te przedsiňwziňcia na aŨ 2,5 mld zğ.  

    SamorzŃd wojew·dztwa kujawsko-pomorskiego nie zğoŨyğ 

Ũadnego wniosku do Kolei Plus, ale zrobiğy to w tym regionie trzy 

miasta pozbawione poğŃczeŒ kolejowych: Cheğmno, ŧnin i 

Koronowo. Wszystkie zrezygnowağy z udziağu w programie z 

powodu braku wystarczajŃcych funduszy na studia. ï Projekt 

zğoŨony przez Koronowo byğ bardzo ambitny, jego efektem byğoby 

rozwiŃzanie problemu wykluczenia transportowego na bardzo 

duŨym obszarze ï m·wi Rafağ WŃsowicz z Kujawsko-Pomorskiego 

Stowarzyszenia Rozwoju Transportu Publicznego. ï SamorzŃd 

wojew·dztwa zadeklarowağ moŨliwoŜĺ pokrycia niestety tylko 30% 

koszt·w studium, mimo Ũe koncepcja pokrywağa siň ze strategiŃ 

rozwoju wojew·dztwa, a po wczeŜniejszej rezygnacji Cheğmna i 

ŧnina dysponowağ dodatkowymi Ŝrodkami. 

    CzňŜĺ samorzŃd·w dopiero ostatnio zleciğa opracowanie 

wstňpnych studi·w planistyczno-prognostycznych. W poğowie 

sierpnia 2021 r. samorzŃd wojew·dztwa warmiŒsko-mazurskiego 

zawarğ umowň na studium rewitalizacji linii Czerwonka ï Biskupiec 

ï MrŃgowo ï Mikoğajki ï Orzysz. SamorzŃd wojew·dztwa 

mağopolskiego zleciğ sporzŃdzenie studi·w budowy linii Krak·w ï 

MyŜlenice i odtworzenia ciŃgu Krak·w ï Niepoğomice dopiero w 

ostatnich dniach sierpnia 2021 r. Oznacza to zaledwie trzy miesiŃce 

na opracowanie cağej dokumentacji studialnej. 

    ï W tak kr·tkim czasie zrealizowanie studium do projektu 

liniowego Kolej Plus jest niemalŨe niemoŨliwe ï m·wi nam 

pracownik jednej z firm wykonujŃcych dokumentacjň do Kolei Plus 

na zlecenie samorzŃd·w. ï Samo pozyskanie danych, przygotowanie 

wstňpnych wariant·w infrastrukturalnych, a nastňpnie uzyskanie 

uwag od r·Ũnych biur PKP PLK, kt·re czňsto sŃ ze sobŃ sprzeczne, 

zajmuje co najmniej p·ğtora miesiŃca. Wiňc jeŨeli ktoŜ nie zaczŃğ 

prac przed faktycznym podpisaniem umowy, to nie ma Ũadnych 

szans na sporzŃdzenie studium w terminie. 

    W poğowie wrzeŜnia 2021 r. nadal Ũadnej umowy na opracowanie 

studi·w nie zawarğ Dolny ślŃsk, wciŃŨ zamierzajŃcy realizowaĺ w 

programie Kolei Plus cztery przedsiňwziňcia. 

    WŜr·d samorzŃdowc·w pojawiajŃ siň pogğoski, Ũe sp·ğka PKP 

Polskie Linie Kolejowe przesunie termin skğadania wstňpnych 

studi·w planistyczno-prognostycznych. Dementuje to rzecznik 

prasowy PKP PLK Mirosğaw Siemieniec: ï Aktualny jest termin 

skğadania wstňpnych studi·w planistyczno-prognostycznych, 

podawany od poczŃtku realizacji programu Kolej Plus. Å 
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Å Elektryczne zespoğy trakcyjne ER160 Flirt oraz 45WE Impuls. 
 

TABOR 

Gdzie Flirt mhd lnŬd+ s`l Hlotkr` onōkă 
 

TrwajŃ dostawy elektrycznych zespoğ·w trakcyjnych ER160 Flirt, 

powstajŃcych w siedleckiej fabryce Stadlera w ramach kontraktu 

na 61 skğad·w piňcioczğonowych dla Kolei Mazowieckich.  

    Na zakup 55 z nich przewoŦnik zdobyğ 50-procentowŃ dotacjň z 

Programu Operacyjnego Infrastruktura i środowisko w konkursie 

rzŃdowego Centrum Unijnych Projekt·w Transportowych. Koleje 

Mazowieckie zğoŨyğy cztery wnioski na pule po kilkanaŜcie sztuk 

taboru, gdyŨ obawiağa siň, Ũe jeden duŨy wniosek ï opiewajŃcy na 

poğowň ğŃcznej kwoty dostňpnej w konkursie ï moŨe siň nie 

zakwalifikowaĺ. Pule zostağy przypisane do konkretnych ciŃg·w: 

Warszawa ï Tğuszcz (16 skğad·w), G·ra Kalwaria ï Warszawa ï 

Modlin (15 skğad·w), Skierniewice ï Warszawa ï MiŒsk Maz. (12 

skğad·w) oraz Sochaczew ï Warszawa ï Celestyn·w (12 juŨ 

dostarczonych skğad·w). Konkurs dotyczyğ taboru do ruchu 

aglomeracyjnego, dlatego wskazano trasy generalnie obejmujŃce 

Warszawski Obszar Funkcjonalny, czyli stolicň z 39 okolicznymi 

gminami.  

    Ponadto szeŜĺ skğad·w ER160, na kt·ry zakup sp·ğka uzyskağa 

dotacjň z Regionalnego Programu Operacyjnego Wojew·dztwa 

Mazowieckiego, kursuje juŨ na trasie Warszawa ï Dziağdowo. 

    Koleje Mazowieckie nie tylko nie mogŃ skierowaĺ pociŃg·w na 

linie spoza wniosk·w, ale ponadto nie mogŃ przesuwaĺ skğad·w z 

r·Ũnych puli miňdzy przypisanymi im trasami. KaŨda taka zmiana 

wymaga zgody CUPT. ï Beneficjent moŨe zostaĺ poproszony o 

peğnŃ aktualizacjň analizy popytu oraz analizy koszt·w i korzyŜci w 

celu sprawdzenia, czy po zmianie projekt zachowa efektywnoŜĺ. 

Weryfikowana jest teŨ osiŃgniňta punktacja konkursowa ï m·wi 

Mağgorzata Ozimska z CUPT. ï WiňkszoŜĺ zmian wymaga ponadto 

akceptacji Ministerstwa Funduszy i Polityki Regionalnej. 

    PrzyjmujŃc wnioski do konkursu, CUPT informowağo, Ũe 

Ăprojekty polegajŃce na jednoczesnej obsğudze zar·wno obszar·w 

aglomeracyjnych, jak i pozostağych obszar·w wojew·dztwa nie 

bňdŃ mogğy ubiegaĺ siň o dofinansowanieò. Mimo to Kolejom 

Mazowieckim udağo siň zdobyĺ zgodň na to, aby skğady przypisane 

do trasy Sochaczew ï Celestyn·w mogğy dojeŨdŨaĺ do Ğowicza 

oraz odbijaĺ do Zielonki, a te przypisane do ciŃgu G·ra Kalwaria ï 

Modlin mogğy docieraĺ do Nasielska. Na wydğuŨenie trasy do 

Dňblina zgoda nie zostağa udzielona, wiňc teraz sp·ğka stara siň o 

to, aby nowe skğady mogğy docieraĺ chociaŨ do Pilawy. 

    PociŃgi muszŃ jeŦdziĺ na przypisanych trasach przez cağy okres 

trwağoŜci, a wiňc piňĺ lat od wypğacenia beneficjentowi ostatniej 

transzy unijnej dotacji. Dla poszczeg·lnych puli skğad·w ER160 

okresy trwağoŜci bňdŃ koŒczyĺ siň w latach 2025-2027.  

    W kwietniu 2021 r. skoŒczyğ siň okres trwağoŜci dla 12 skğad·w 

Impuls, kursujŃcych w Kolejach Mazowieckich od 2015 r. PociŃgi 

byğy przypisane do trasy Warszawa ï Skierniewice. Obecnie 

trafiajŃ do Zakğad·w Naprawczych Taboru Kolejowego w MiŒsku 

Mazowieckim na naprawy rewizyjne, wymagane po przejechaniu 

500 tys. km. Cztery skğady przeszğy juŨ przeglŃdy. Cağe zlecenie 

ma zostaĺ wykonane przez ZNTK do poğowy 2022 r. 

    Jako Ũe Impulsy mogŃ juŨ jeŦdziĺ na dowolnych odcinkach, 

zaczynajŃ wchodziĺ na nowe trasy. ï W weekendy pojawiajŃ siň na 

liniach z Warszawy do Radomia i Dňblina ï m·wi Donata 

Nowakowska z Kolei Mazowieckich. Na obydwie linie ma byĺ 

kierowanych coraz wiňcej skğad·w Impuls ï zaleŨy to od postňp·w 

z ich przeglŃdami oraz od dostaw Flirt·w mogŃcych jeŦdziĺ do 

Skierniewic. 30 sierpnia 2021 r. Stadler przekazağ przewoŦnikowi 

pierwszy skğad z tej puli, a do koŒca roku ma byĺ ich siedem.  

    W sumie Koleje Mazowieckie majŃ juŨ 19 skğad·w ER160. Å 
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ï Na Centralnej Magistrali Kolejowej pociŃgi bňdŃ 

mogğy pojechaĺ z prňdkoŜciŃ do 250 km/h ï 

zapowiedziağ wiceminister infrastruktury Andrzej 

Bittel. Ostatnie przejazdy kolejowe zostağy zastŃpione 

wiaduktami, przebudowywany jest system sterowania 

ruchem, a w latach 2022-2023 majŃ byĺ wykonane 

prace torowe. PrňdkoŜciŃ 250 km/h ma zostaĺ objňty 

184-kilometrowy odcinek magistrali miňdzy stacjami 

Szeligi i G·ra Wğodowska. Jak deklarujŃ PKP Polskie 

Linie Kolejowe, skğady ED250 bňdŃ mogğy osiŃgnŃĺ 

swojŃ maksymalnŃ prňdkoŜĺ na koniec 2023 r., a wiňc 

dziewiňĺ lat po ich pojawieniu siň na polskich torach.  

ï Czas przejazdu ze stolicy do Krakowa i Katowic 

skr·ci siň do poniŨej dw·ch godzin ï zapewniğ Bittel. 

    DŃŨenia do osiŃgniňcia takiego czasu podr·Ũy mogŃ 

utknŃĺ w wŃskim gardle, jakim jest stacja Psary wraz z 

odgağňziajŃcŃ siň tu jednotorowŃ ğŃcznicŃ do Starzyn, 

kt·rŃ z Centralnej Magistrali Kolejowej zjeŨdŨajŃ 

pociŃgi kierujŃce siň w stronň Krakowa. Choĺ ğŃcznica 

liczy tylko 3 km dğugoŜci, to jest Ŧr·dğem czňstych 

utrudnieŒ w ruchu. 

    Zdarza siň, Ũe przed wjazdem na ğŃcznicň trzeba 

poczekaĺ aŨ zjedzie z niej skğad z kierunku Krakowa. 

Ponadto ï ze wzglňdu na brak bezkolizyjnego wjazdu 

na ğŃcznicň ï pociŃgi zmierzajŃce w stronň Krakowa 

muszŃ w Psarach przejechaĺ 400 metr·w torem 

prowadzŃcym z Katowic w stronň Warszawy. To 

wszystko uniemoŨliwia jednoczesny przejazd przez 

Psary pociŃg·w zmierzajŃcych w r·Ũnych kierunkach.    

    ï W sytuacji wystŃpienia op·ŦnieŒ, wğaŜnie tu 

kumulujŃ siň utrudnienia ï m·wi Piotr Malepszak, 

ekspert ds. infrastruktury kolejowej. ï Dla pociŃg·w 

ğŃczŃcych Warszawň z Krakowem podniesienie 

prňdkoŜci z 200 do 250 km/h skr·ci przejazd CentralnŃ 

MagistralŃ KolejowŃ o 8-9 min., lecz wiňkszoŜĺ tego 

zysku mogŃ poŨeraĺ utrudnienia wynikajŃce wğaŜnie z 

braku dwutorowej i bezkolizyjnej ğŃcznicy. 

    Ukğad rozgağňzienia Centralnej Magistrali Kolejowej 

i odbicia w stronň Krakowa nie wpisuje siň w 

natňŨenie ruchu. W Psarach na jednotorowŃ ğŃcznicň 

wjeŨdŨa i zjeŨdŨa z niej w sumie 45 pociŃg·w 

pasaŨerskich dziennie, natomiast prosto dwutorowŃ 

magistralŃ kursujŃ 32 skğady. ï Wraz ze wzrostem 

ruchu dokuczliwoŜĺ tego miejsca bňdzie coraz wiňksza 

ï podkreŜla Malepszak. ï Rozbudowa wyjazdu z 

Centralnej Magistrali Kolejowej w stronň Krakowa o 

drugi tor to coŜ, co dawno powinno byĺ zrobione.  

    JuŨ w ksiŃŨce ĂCentralna Magistrala Kolejowa ślŃsk 

ï Warszawaò wydanej w 1977 r. z okazji ukoŒczenia 

budowy linii zapowiadano, Ũe Ăw przyszğoŜci 

przewiduje siň budowň drugiego toru tej ğŃcznicy, 

kt·ry umoŨliwi bezkolizyjne wyjazdy z magistraliò. 

Budowa drugiego toru miňdzy Psarami a Starzynami 

byğa rozwaŨana jeszcze 10 lat temu, gdy powstawağo 

studium wykonalnoŜci modernizacji Centralnej 

Magistrali Kolejowej. Ostatecznie jednak rozbudowa 

ğŃcznicy wypadğa z plan·w inwestycyjnych. Å 

 
 

Ah`ĵxrsnj sn m`ivhĕjry` v Onkrbd rs`bi` y rdl`enq`lh jrys`ĵsnvxlh. W ramach rozpoczňtej 

modernizacji bňdŃ one musiağy ustŃpiĺ miejsca semaforom Ŝwietlnym. Jeden z 

bardziej rozpoznawalnych symboli kolei szybko znika z polskiego krajobrazu. 

W ciŃgu ostatnich piňciu lat semafory ksztağtowe zniknňğy z takich stacji jak 

Biağy KoŜci·ğ, Biskupiec Reszelski, Jankowo Pomorskie, Sieradz czy śniadowo. 

Aktualnie trwa przebudowa sygnalizacji ksztağtowej na ŜwietlnŃ na stacji 

KoŒskie. Semafory ksztağtowe przetrwağy natomiast przebudowň linii PoznaŒ ï 

Wolsztyn, wciŃŨ na nich podawane sŃ sygnağy pociŃgom ï miňdzy innymi 

skğadom Kolei Wielkopolskich, kt·re prowadzone sŃ parowozem. Z kolei na 

stacji Szydğ·w miňdzy Opolem a NysŃ zamontowano nowe semafory Ŝwietlne, 

nie demontujŃc starych semafor·w ksztağtowych, kt·re przestağy byĺ uŨywane. 

REGION 

Zieloni: nhdbg VJC y`r`cyh sxkd cqydv+ hkd vxbhĕĵ` 
 

2037 drzew zostağo wyciňtych na zlecenie Warszawskiej Kolei Dojazdowej w 

zwiŃzku z planowanŃ budowŃ drugiego toru na odcinku z Podkowy LeŜnej do 

Grodziska Mazowieckiego. Wycinkň przeprowadzono w styczniu i lutym 2021 

r., a przez nastňpny miesiŃc wywoŨono drewno i porzŃdkowano teren. 

   ï Chcemy, aby WKD wsp·lnie z gminami powiatu grodziskiego wypracowağa 

rozwiŃzanie rekompensujŃce utratň przyrodniczŃ, sadzŃc w przestrzeni 

publicznej przynajmniej tyle drzew, ile wyciňto ï m·wi Mirosğaw Kaznowski z 

grodziskiego koğa Partii Zieloni. 

    W decyzji Ŝrodowiskowej nakazano Ăograniczyĺ do niezbňdnego minimum 

wycinkň drzew i krzew·wò. WKD nie musiağa wnosiĺ opğat administracyjnych 

za wyciňcie drzew ï albowiem zgodnie z ustawŃ o transporcie kolejowym, przy 

inwestycjach realizowanych na podstawie decyzji lokalizacyjnej nie trzeba ani 

uzyskiwaĺ zezwoleŒ na usuniňcie drzew, ani wnosiĺ za to opğat. ObowiŃzkiem 

nasadzeŒ zastňpczych objňto jedynie teren Podkowy LeŜnej, kt·ra jako miasto-

ogr·d cağa wpisana jest do rejestru zabytk·w. Sama inwestycja obejmuje tylko 

mağy skrawek miasta-ogrodu. ï W zamian za 10 drzew wytypowanych do 

wycinki na terenie Podkowy LeŜnej, WKD zostağa zobowiŃzana do wykonania 

nasadzeŒ kompensacyjnych w liczbie 21 sztuk ï m·wi Krzysztof Kulesza z 

Warszawskiej Kolei Dojazdowej. Ponadto sp·ğka wraz z gminŃ Milan·wek 

podczas akcji ĂZielono miò rozdağa pasaŨerom 500 sadzonek drzew. Gminie 

Grodzisk Mazowiecki WKD przekazağa 50 sadzonek lip. ï Na terenie gminy 

Grodzisk Mazowiecki pod przygotowanie budowy drugiego toru wyciňto ponad 

1000 drzew ï zwraca jednak uwagň Karina Kozğowska z Partii Zieloni.  

    Sp·ğka przekonuje, Ũe wybudowanie drugiego toru pozwoli zwiňkszyĺ 

czňstotliwoŜĺ kursowania pociŃg·w, co przyczyni siň do rezygnacji czňŜci 

kierowc·w z jazdy samochodami na rzecz przejazd·w kolejkŃ i w efekcie 

poprawy jakoŜci powietrza. WKD zwraca teŨ uwagň na swoje dziağania majŃce 

na celu ochronň Ŝrodowiska: planowany montaŨ instalacji fotowoltaicznych, 

rozmowy z dostawcami zielonej energii, a nawet fakt, Ũe dziňki wprowadzeniu 

moŨliwoŜci zakupu bilet·w przez aplikacje na telefony kom·rkowe, 

zmniejszyğo siň zuŨycie papieru. 

    Drzewa sŃ ofiarŃ nie tylko Warszawskiej Kolei Dojazdowej, ale r·wnieŨ 

powstajŃcej obecnie obwodnicy Grodziska Mazowieckiego. Jak siň 

dowiedzieliŜmy w Mazowieckim ZarzŃdzie Dr·g Wojew·dzkich, jej budowa 

pochğonňğa 202 drzewa. Å 
 

RUCH 

Pendolino  
v vărjhl f`qckd 
 

 

Å Skğad ED250  

w drodze z Warszawy  
do Krakowa pokonuje 

jednotorowy odcinek 

Psary ï Starzyny.  
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Å Szlak Koszalin ï Nos·wko, 19 sierpnia 

2021 r.: wpuszczone na jeden tor pociŃgi  

IC Ăŧuğawyò  i ĂGryfò zatrzymağy siň 

niecağe 400 metr·w od siebie. 

4 ƍ BEZPIECZEŖSTWO                                            Z Biegiem Szyn nr 5 (115)     
 

19 sierpnia 2021 r. na jednotorowym szlaku 

miňdzy stacjami Koszalin i Nos·wko dwa 

pociŃgi PKP Intercity jechağy na czoğowe 

zderzenie. MaszyniŜci w porň dostrzegli 

zagroŨenie i ï choĺ na linii obowiŃzuje 

prňdkoŜĺ 120 km/h ï udağo im siň zatrzymaĺ 

skğady niecağe 400 metr·w od siebie. System 

radio-stop nie zostağ uŨyty. Do zdarzenia 

doszğo chwilň po 11:00. 
 

Ymnvt rxfm`ĵx y`rsĕobyd 
    O 10:57 ze stacji Koszalin wyruszyğ w 

stronň Biağogardu jadŃcy punktualnie pociŃg 

IC Ăŧuğawyò relacji Olsztyn ï Szczecin. Na 

szlaku jednak juŨ znajdowağ siň jadŃcy z 

naprzeciwka pociŃg IC ĂGryfò relacji 

Szczecin ï Olsztyn. Tego dnia ï z powodu 

akcji sğuŨb w zwiŃzku z pr·bŃ samob·jczŃ na 

moŜcie w Szczecinie ï miağ on okoğo 80 min. 

op·Ŧnienia i przez stacjň Nos·wko przejechağ 

o 10:54. Na szlak Koszalin ï Nos·wko 

dyŨurni ruchu wyprawili obydwa pociŃgi na 

sygnağy zastňpcze.  

    Przypomnijmy, Ũe r·wnieŨ na sygnağy 

zastňpcze zostağy wyprawione dwa pociŃgi, 

kt·re 3 marca 2012 r. czoğowo zderzyğy siň 

pod Szczekocinami. W tej najtragiczniejszej 

polskiej katastrofie kolejowej XXI wieku 

zginňğo 16 os·b. 

    Sygnağ zastňpczy ï czyli migajŃce biağe 

Ŝwiatğo na semaforze ï pozwala na jazdň, ale 

nie zapewnia bezpieczeŒstwa. O ile bowiem 

podanie normalnego sygnağu zezwalajŃcego 

na jazdň jest moŨliwe tylko wtedy, gdy 

wczeŜniej prawidğowo ustawi siň rozjazdy, a 

przebiegi pociŃg·w nie kolidujŃ ze sobŃ, o 

tyle wyŜwietlenie sygnağu zastňpczego jest 

moŨliwe w kaŨdych warunkach. Tego 

sygnağu uŨywa siň gğ·wnie w sytuacji awarii 

urzŃdzeŒ sterowania ruchem. 
 

Bez potwierdzenia 
    ï Do awarii na szlaku Koszalin ï Nos·wko 

doszğo na okoğo 20 min. przed incydentem ï 

m·wi dwumiesiňcznikowi ĂZ Biegiem Szynò 

przewodniczŃcy ZwiŃzku Zawodowego 

DyŨurnych Ruchu PKP Aleksander Motyka. 

Z wciŃŨ niejasnych powod·w przestağa 

dziağaĺ p·ğsamoczynna blokada liniowa, 

czyli urzŃdzenie ğŃczŃce nastawnie na 

sŃsiednich stacjach, kt·re nie pozwala 

wyprawiĺ pociŃgu bez potwierdzenia z 

drugiej stacji, Ũe na szlak nie wjechağ inny 

skğad. Nie dziağağo teŨ ğŃcze zapowiadawcze 

sğuŨŃce do bezpoŜredniej komunikacji 

miňdzy dyŨurnymi ruchu. Problem byğ teŨ z 

ğŃcznoŜciŃ radiotelefonicznŃ. W tej sytuacji 

dyŨurni ruchu pr·bowali porozumieĺ siň 

przez telefony kom·rkowe. 

     W przypadku niesprawnych urzŃdzeŒ 

sterowania i ğŃcznoŜci ï zgodnie z 

ĂInstrukcjŃ o prowadzeniu ruchu pociŃg·w 

Ir-1ò ï dyŨurni mogŃ doraŦnie zarzŃdzaĺ 

ruchem komunikujŃc siň ze sobŃ przez 

telefony kom·rkowe. ZezwalajŃcy na to 

przepis zostağ wprowadzony do instrukcji 

uchwağŃ zarzŃdu sp·ğki PKP Polskie Linie 

Kolejowe z 10 sierpnia 2014 r., gdy prezesem 

byğ Remigiusz Paszkiewicz. 
 

Ym`bymd namhŬdmhd jnrysñv 
    Nowy przepis w instrukcji Ir-1 oŜmieliğ 

zakğady sp·ğki PKP PLK do rezygnowania z 

telefon·w stacjonarnych na nastawniach i 

zastňpowania ich kom·rkami. Zdecydowağ 

siň na to Zakğad Linii Kolejowych w 

Szczecinie, zarzŃdzajŃcy miňdzy innymi 

odcinkiem Koszalin ï Biağogard, na kt·rym 

19 sierpnia 2021 r. doszğo do incydentu. 

    W 2018 r. Jerzy Oleszak ze ZwiŃzku 

Zawodowego DyŨurnych Ruchu PKP wysğağ 

do prezesa PKP PLK Ireneusza Merchela 

pismo, w kt·rym alarmowağ, Ũe na skutek 

decyzji szczeciŒskiego zakğadu wystňpujŃ 

kğopoty z ğŃcznoŜciŃ ĂwynikajŃce z braku 

zasiňgu w niekt·rych lokalizacjachò. 

    W odpowiedzi dyrektor GraŨyna Blicharz 

z centrali PKP PLK zignorowağa kwestiň 

problem·w z zasiňgiem. Stwierdziğa tylko, Ũe 

Ăzmiany w systemie telefonii zostağy wprost 

podyktowane czynnikami ekonomicznymi ï 

wyğŃczenie z eksploatacji telefon·w 

stacjonarnych na posterunkach dyŨurnych 

ruchu wpğynňğo na znaczne obniŨenie 

koszt·w usğug telekomunikacyjnychò. 
 

Mhdvĵ`ōbhvd tsqyxl`mhd 
    Porozumiewianie siň kom·rkami przez 

dyŨurnych ruchu i maszynist·w ï co przy 

prowadzeniu ruchu kolejowego jest po dziŜ 

dzieŒ niezgodne z przepisami ï byğo jednŃ z 

przyczyn czoğowego zderzenia pociŃg·w, do 

kt·rego doszğo 13 lipca 2010 r. koğo 

Korzybia na linii Sğupsk ï Szczecinek, 

zarzŃdzanej w·wczas przez Zakğad Linii 

Kolejowej w Szczecinie. System sterowania 

ruchem na tej linii  byğ niesprawny z powodu 

niewğaŜciwego utrzymania urzŃdzeŒ i ï jak 

podağa w swoim raporcie PaŒstwowa 

Komisja Badania Wypadk·w Kolejowych ï 

Ăprowadzenie ruchu byğo oparte wyğŃcznie na 

rozmowach przez telefony kom·rkoweò. 

Feralnego dnia do jednego z maszynist·w nie 

dotarğa informacja o zmianie miejsca, w 

kt·rym prowadzony przez niego pociŃg ma 

siň minŃĺ ze skğadem jadŃcym z przeciwka. 

    W rekomendacjach zamieszczonych w 

raporcie powypadkowym, opublikowanym w 

lipcu 2011 r., komisja poğoŨyğa nacisk na 

Ăzakaz uŨywania telefon·w kom·rkowych do 

porozumiewania siň pomiňdzy dyŨurnymi 

ruchu a maszynistami do wymiany informacji 

w ramach procesu prowadzenia ruchuò, 

podkreŜlajŃc, Ũe jest to niedopuszczalne i 

stwarza zagroŨenie bezpieczeŒstwa. Choĺ od 

tego zdarzenia minňğa juŨ ponad dekada, 

problem nie przestağ byĺ aktualny. 
 

Sdkdenm cn cxŬtqmdfn qtbgt 
    W poğowie sierpnia 2021 r. maszynistom 

prowadzŃcym pociŃgi na odcinku PoznaŒ ï 

ZbŃszyŒ wrňczany byğ rozkaz pisemny z 

nastňpujŃcym ostrzeŨeniem: ĂW zwiŃzku z 

uszkodzeniem i brakiem radioğŃcznoŜci 

pociŃgowej na lokalnym centrum sterowania 

Opalenica do czasu jej naprawy podaje siň 

numer telefonu kom·rkowego do dyŨurnego 

ruchuò. 

     Lokalne centrum sterowania w Opalenicy 

zarzŃdza ruchem na liczŃcym 70 km odcinku 

magistrali Warszawa ï Berlin na zach·d od 

Poznania. Z nastawni w Opalenicy zdalnie 

sterowane sŃ stacje Palňdzie, Buk, Nowy 

TomyŜl, ChroŜnica i posterunek bocznicowy 

PoraŨyn. 

    W ciŃgu dw·ch dni, przez kt·re 

utrzymywany byğ niezgodny z przepisami 

spos·b komunikowania siň maszynist·w z 

dyŨurnym ruchu, ğŃcznoŜĺ miňdzy nimi byğa 

mocno teoretyczna. Na cechujŃcym siň 

duŨym natňŨeniem ruchu odcinku PoznaŒ ï 

ZbŃszyŒ potrafi znajdowaĺ siň jednoczeŜnie 

nawet ponad 10 pociŃg·w pasaŨerskich i 

towarowych. Oznacza to, Ũe maszynista, 

chcŃc pilnie poğŃczyĺ siň dyŨurnym ruchu, 

m·gğ trafiĺ na zajňtŃ liniň. Mağo tego, taki 

spos·b komunikacji jest jednostronny, bo 

przecieŨ dyŨurny ruchu nie dysponuje 

numerami telefon·w do maszynist·w 

obsğugujŃcych danŃ trasň. 
 

Zrzuchąb`ĵăvhmĕ 
    Do incydentu pod Koszalinem doszğo 

dokğadnie w 41. rocznicň czoğowego 

zderzenia pociŃg·w w Otğoczynie, w kt·rym 

Ŝmierĺ poniosğo 67 os·b. ï Nadal igra siň z 

ogniem ï m·wiğ niespeğna rok temu w 

rozmowie z dwumiesiňcznikiem ĂZ Biegiem 

Szynò Jonasz Przybyszewski, autor ksiŃŨki 

Ă25 godzina. Katastrofa kolejowa pod 

Otğoczynem 1980ò. ï Z przeprowadzonych 

przeze mnie ankiet wynika, Ũe pracownik·w 

nakğania siň do przymykania oczu na usterki 

czy do prowadzenia ruchu bez wymaganych 

obostrzeŒ. Starsi uczŃ mğodych ignorowania 

niepokojŃcych kwestii. Ostateczny efekt jest 

taki, Ũe gdy dojdzie do niebezpiecznego 

zdarzenia, to decydentom jeszcze ğatwiej jest 

zrzuciĺ cağŃ winň na szeregowych 

pracownik·w.  

    WyglŃda na to, Ũe tak r·wnieŨ bňdzie po 

incydencie koğo Koszalina. Prokuratura 

postawiğa zarzuty jedynie dyŨurnym ruchu. 

Za sprowadzenie bezpoŜredniego 

niebezpieczeŒstwa katastrofy grozi im od 

trzech miesiňcy do oŜmiu lat wiňzienia.  
 

 KAROL TRAMMER



Znowu na peryferiach 
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Å Objazd linii Radom  

ï Warszawa funkcjonujŃcy  

w latach 2018-2021. 
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Å Jeszcze przed wycofaniem poğŃczeŒ z trasy objazdowej: pociŃg PKP Intercity ĂOrğowiczò  

relacji Olsztyn ï Warszawa ï Radom ï Krak·w podczas postoju na stacji Przysucha.  
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PociŃg umoŨliwiajŃcy dojazd do Warszawy 

bez przesiadki po raz ostatni odjechağ ze 

stacji Przysucha 28 sierpnia 2021 r. 

BezpoŜrednimi poğŃczeniami ze stolicŃ 

mieszkaŒcy powiatu przysuskiego cieszyli 

siň niecağe trzy lata. Tňdy bowiem biegğa 

trasa objazdowa, kt·rŃ we wrzeŜniu 2018 r., 

ze wzglňdu na przebudowň linii Radom ï 

Warszawa, zostağy skierowane poğŃczenia 

PKP Intercity i przyspieszony ĂRadomiakò 

Kolei Mazowieckich. PoczŃtkowo pociŃgi te 

przez stacjň Przysucha ï leŨŃcŃ 3,5 km od 

centrum tego miasta, w duŨej wsi SkrzyŒsko 

ï przejeŨdŨağy bez zatrzymania. 
 

Kierunek: Warszawa 
    Najpierw, 9 grudnia 2018 r., na stacji 

Przysucha zaczŃğ zatrzymywaĺ siň pociŃg 

ĂRadomiakò. PoğŃczenie szybko przyjňğo siň 

wŜr·d mieszkaŒc·w Przysuchy i okolic: juŨ 

21 grudnia 2018 r. z ĂRadomiakaò jadŃcego z 

Warszawy wysiadğy na stacji Przysucha 24 

osoby. 

    JesieniŃ 2019 r. w·jt podprzysuskiej 

gminy Rusin·w Marian Wesoğowski zwr·ciğ 

siň do PKP Intercity z wnioskiem, aby na 

stacji Przysucha stawağy r·wnieŨ skğady tego 

przewoŦnika. W grudniu 2019 r. sp·ğka 

wprowadziğa postoje dla czňŜci pociŃg·w, a 

juŨ w marcu 2020 r. na przysuskiej stacji 

zaczňğy zatrzymywaĺ siň wszystkie pociŃgi. 

    PKP Intercity oraz Koleje Mazowieckie 

zapewniağy dojazd do oddalonej o ponad 100 

km Warszawy w nie wiňcej niŨ 1 godz. 30 

min. Byğ to czas konkurencyjny wobec jazdy 

samochodem, zwğaszcza w porze szczytu i 

kork·w na rogatkach stolicy. Dziňki temu 

poğŃczenia szybko zdobyğy pasaŨer·w. Jak 

wynika z danych Gğ·wnego Urzňdu 

Statystycznego, spoŜr·d mieszkaŒc·w 

powiatu przysuskiego, kt·rzy pracujŃ poza 

jego granicami, wiňkszoŜĺ jest zatrudniona w 

Warszawie. 

    ï Liczba pasaŨer·w korzystajŃcych ze 

stacji Przysucha w okresie przejŜciowym, 

wynikajŃcym z prac modernizacyjnych na 

linii Warszawa ï Radom, byğa zadowalajŃca 

ï m·wi rzecznik prasowy PKP Intercity 

Katarzyna Grzduk. I zapewnia, Ũe w 

perspektywie najbliŨszych lat do powiatu 

przysuskiego wr·cŃ poğŃczenia dalekobieŨne, 

ale juŨ nie z WarszawŃ. 
 

Ylhdmh`iăbd rhĕ jnmbdobid 
     ï Planujemy, by stacjň Przysucha 

obsğugiwağy pociŃgi na linii 

komunikacyjnej Lublin ï 

Radom ï Ğ·dŦ ï PoznaŒ ï 

Szczecin w czňstotliwoŜci co 

cztery godziny ï m·wi 

rzeczniczka PKP Intercity. 

Sp·ğka zamierza obsğugiwaĺ tň 

trasň elektrycznymi zespoğami 

trakcyjnymi ED160 Flirt z 

dodatkowej serii 12 skğad·w, 

kt·rych dostawy majŃ siň 

zakoŒczyĺ w 2023 r.  

    Koncepcja obsğugi powiatu 

przysuskiego ulega zmianom. 

Kilka lat temu sp·ğka PKP 

Intercity zapowiadağa bowiem, 

Ũe przez stacjň Przysucha 

zostanŃ wytrasowane pociŃgi 

relacji Lublin ï Radom ï Piotrk·w 

Trybunalski ï Czňstochowa ï Opole ï 

Wrocğaw, planujŃc obsğugiwaĺ je skğadami 

ED74, gdy skoŒczy siň ich modernizacja i 

zostanŃ przywr·cone do ruchu. 
 

Sqyx q`yx cĵtŬdi 
    JuŨ pod koniec czerwca 2021 r. na 

tradycyjnŃ trasň wr·ciğ ĂRadomiakò. ï Do 

sp·ğki wpğynňğo kilka wniosk·w o utrzymanie 

bezpoŜrednich poğŃczeŒ Przysuchy z 

WarszawŃ ï m·wi Donata Nowakowska z 

Kolei Mazowieckich i przyznaje, Ũe na stacji 

Przysucha ĂRadomiakò zawsze m·gğ liczyĺ 

na pasaŨer·w. Oznajmia jednak, Ũe nie jest 

planowane wydğuŨenie trasy czňŜci pociŃg·w 

kursujŃcych w relacji Warszawa ï Radom, 

tak by docierağy do powiatu przysuskiego. 

Jego mieszkaŒcy chcŃc dostaĺ siň kolejŃ do 

Warszawy, muszŃ wiňc zn·w przesiadaĺ siň 

w Radomiu. ï Dokğadamy wszelkich staraŒ, 

aby skomunikowania byğy 

dogodne dla podr·Ũnych ï 

zapewnia Nowakowska. 

    RzeczywiŜcie sŃ takie 

poğŃczenia, Ũe 5-6 min. po 

przyjeŦdzie do Radomia 

pociŃgu z kierunku Przysuchy 

rusza pociŃg do Warszawy (w 

takich przypadkach nie 

zadbano o to, aby obydwa 

pociŃgi stağy przy tym samym 

peronie). SŃ jednak i takie 

poğŃczenia, Ũe po przyjedzie 

pociŃgu z kierunku Przysuchy 

na najbliŨszy pociŃg Kolei 

Mazowieckich w stronň stolicy 

trzeba czekaĺ prawie godzinň, 

a w soboty i niedziele nawet 

prawie dwie godziny. W efekcie podr·Ũ 

Kolejami Mazowieckimi na trasie Przysucha 

ï Warszawa z przesiadkŃ w Radomiu trwa od 

2 godz. 10 min. do okoğo 3 godz. 30 min., a 

w weekendy nawet do 4 godz. 30 min. ï czyli 

trzy razy dğuŨej niŨ w czasie funkcjonowania 

objazd·w. 
 

Peryferie w centrum 
    Powiat przysuski ï w badaniach Centrum 

Europejskich Studi·w Lokalnych i 

Regionalnych Uniwersytetu Warszawskiego 

oraz Instytutu Geografii i Przestrzennego 

Zagospodarowania Polskiej Akademii Nauk 

ï zostağ wskazany jako jeden z oŜmiu w 

Polsce obszar·w peryferii wewnňtrznych. To 

tereny leŨŃce w centrum kraju, kt·re pod 

wzglňdem poziomu rozwoju regionalnego 

odpowiadajŃ rejonom poğoŨonym na terenach 

nadgranicznych. 

    ĂCechy marginalizacji utrzymujŃ siň tam 

pomimo relatywnie ğatwego dostňpu do 

duŨych metropoliiò ï czytamy w 

opracowaniu ĂStudia nad obszarami 

problemowymi w Polsceò. ï ĂAtrakcyjnoŜĺ 

tych jednostek moŨe zostaĺ podniesiona 

przez zwiňkszenie intensywnoŜci powiŃzaŒ 

gospodarczych i spoğecznych z duŨymi 

oŜrodkamiò. Autorzy badania podkreŜlajŃ 

przy tym, Ũe zwiňkszenie czňstotliwoŜci 

pociŃg·w pasaŨerskich moŨe istotnie 

przyczyniĺ siň do poprawy dostňpu do opieki 

zdrowotnej, edukacji i rynku pracy. PoğoŨony 

na poğudniowym zachodzie wojew·dztwa 

mazowieckiego powiat przysuski jest ï ze 

stopŃ bezrobocia wynoszŃcŃ 15,7% ï jednym 

z 10 polskich powiat·w najbardziej 

dotkniňtych problemem braku pracy.  
 

 KAROL TRAMMER

powiat 

 
 

 przysuski 
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Å Wyğadunek pierwszego skğadu Sirius dla czeskiego przewoŦnika Leo Express we wrzeŜniu 

2019 r. Wyprodukowane przez chiŒski koncern CRRC pociŃgi wciŃŨ nie woŨŃ pasaŨer·w. 
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Przetargiem sp·ğki PKP Intercity na dostawň 

63 lokomotyw elektrycznych mogŃcych 

osiŃgaĺ prňdkoŜĺ 200 km/h jest 

zainteresowanych siedem podmiot·w. 

Wniosek o dopuszczenie do postňpowania 

przetargowego zğoŨyğa miňdzy innymi 

poznaŒska Fabryka Pojazd·w Szynowych H. 

Cegielski wystňpujŃca w konsorcjum z 

CRRC Datong. To producent lokomotyw z 

grupy CRRC, kt·ra jest ŜciŜle powiŃzana z 

KomunistycznŃ PartiŃ Chin. 
 

Sn cnohdqn onbyăsdj 
    Pojawienie siň oferty polsko-chiŒskiego 

konsorcjum wywoğağo niemağe zaskoczenie, 

zwğaszcza Ũe Fabryka Pojazd·w Szynowych 

H. Cegielski w 100% naleŨy do rzŃdowej 

Agencji Rozwoju Przemysğu. Okazağo siň 

jednak, Ũe kooperacja z chiŒskim koncernem 

trwa od dğuŨszego czasu. Prezes poznaŒskiej 

fabryki wcale tego nie ukrywa: ï Wsp·ğpraca 

z CRRC Datong zostağa nawiŃzana kilka lat 

temu, kiedy to rozpoczňto konsultacje 

dotyczŃce budowy w FPS H. Cegielski 

lokomotywy o napňdzie wodorowym. Odbyğo 

siň wiele spotkaŒ technicznych i nawiŃzane 

zostağy relacje pomiňdzy nami ï powiedziağ 

Krzysztof Laskowski w rozmowie z portalem 

ĂRynek Kolejowyò. ï W wielu obszarach 

Chiny sŃ uznanym liderem jeŨeli chodzi o 

nowoczesne technologie, zwğaszcza w 

przewozach duŨych prňdkoŜci. 

    Laskowski zapewniğ, Ũe jeŜli uda siň 

zdobyĺ kontrakt dla PKP Intercity, to polska 

fabryka nie zostanie sprowadzona do roli 

montowni, lecz wyprodukuje lokomotywy na 

chiŒskiej licencji. ï Mamy nadziejň, Ũe to jest 

dopiero poczŃtek wsp·ğpracy z CRRC nie 

tylko na rynku polskim, ale przede wszystkim 

europejskim. 

    Na samej wsp·ğpracy moŨe siň jednak nie 

skoŒczyĺ. ZakğadajŃca ekspansjň zagranicznŃ 

chiŒska strategia Go Out obejmuje bowiem 

nie tylko eksport i kooperacjň. Jak czytamy w 

raporcie autorstwa Jakuba Jak·bowskiego, 

opublikowanym przez OŜrodek Studi·w 

Wschodnich juŨ w 2015 r., Ăstrategia zakğada 

przede wszystkim zakup istniejŃcych sp·ğek 

poprzez wyszukiwanie najlepszych kŃsk·wò. 

A przypomnijmy, Ũe model dziağania Agencji 

Rozwoju Przemysğu to przejmowanie 

paŒstwowych przedsiňbiorstw w celu ich 

zrestrukturyzowania i nastňpnie sprzedaŨy 

innym podmiotom (FPS H. Cegielski naleŨy 

do rzŃdowej agencji juŨ od 2010 r.). 

    ChiŒska grupa CRRC od kilku lat dŃŨy do 

wchğaniania producent·w taboru szynowego 

z Europy. W 2016 r. firma CRRC Zhuzhou 

zğoŨyğa ofertň zakupu czeskiej fabryki Ġkoda 

Transportation, lecz ostatecznie do przejňcia 

nie doszğo. Ale juŨ w 2020 r. firmie CRRC 

Zhuzhou udağo siň kupiĺ niemieckŃ fabrykň 

Vossloh Locomotives. Niemiecki UrzŃd ds. 

Karteli wydağ zgodň na przejňcie. ï Mimo 

istniejŃcych obaw ï stwierdziğ szef urzňdu 

Andreas Mundt.  

    Konsorcjum Vossloh i CRRC Zhuzhou teŨ 

zğoŨyğo wniosek o dopuszczenie do przetargu 

na 63 lokomotywy dla PKP Intercity. 
 

M`iohĕjmhdiryx vninvmhj 
    Na grupň CRRC skğada siň kilkadziesiŃt 

podmiot·w zatrudniajŃcych w sumie 166 tys. 

os·b. Od marca 2021 r. tym gigantem kieruje 

Sun Yongcai ï jest nie tylko prezesem, ale 

teŨ pierwszym sekretarzem Komunistycznej 

Partii Chin w tym koncernie. W 2018 r. 

komitet centralny KPCh odznaczyğ Suna 

Yongcaia tytuğem ĂPioniera Reformò, zaŜ w 

2019 r. ï w 70. rocznicň ogğoszenia przez 

Mao Tse-tunga powstania komunistycznych 

Chin ï nadağ mu tytuğ ĂNajpiňkniejszego 

Wojownikaò. 

   Na poczŃtku 2021 r. amerykaŒski 

Departament Stanu umieŜciğ grupň CRRC na 

liŜcie podmiot·w bezpoŜrednio zwiŃzanych z 

aparatem bezpieczeŒstwa i wywiadem 

ChiŒskiej Republiki Ludowej. 

    ĂKomunistyczna Partia Chin ŜciŜle 

nadzoruje zagraniczne relacje CRRC. Grupa 

rozszerza swojŃ globalnŃ obecnoŜĺ, 

pozyskujŃc zagraniczne technologie i dane ï 

nie tylko we wsp·ğpracy z KPCh, ale takŨe z 

podmiotami wojskowymiò ï informuje raport 

ĂCRRC i droga Pekinu do globalnej 

dominacji taborowejò, kt·ry w 2019 r. dla 

amerykaŒskiej organizacji Radarlock 

opracowali Emily de la Bruȳre i Nathan 

Picarsic. ï ĂGrupa CRRC jest jednŃ z 

najmocniej dotowanych chiŒskich firm. 

Czerpie z obfitego wsparcia paŒstwa, by 

przelicytowywaĺ globalnych rywaliò. 
  

Bytĵjh vxotrybynmd y Vhdcmh` 
    Na chiŒski tabor skusiğ siň austriacki 

przewoŦnik Westbahn, kt·rego komercyjne 

pociŃgi kursujŃ na trasie WiedeŒ ï Sankt 

Pºlten ï Linz ï Salzburg, ğŃczŃc cztery 

stolice austriackich land·w (na grudzieŒ 

2021 r. Westbahn zapowiedziağ wydğuŨenie 

swojej trasy do Monachium). Firma zawarğa 

kontrakt z CRRC na dostawň czterech 

piňtrowych elektrycznych zespoğ·w 

trakcyjnych. Jak na razie Westbahn 

eksploatuje wyğŃcznie tabor wyprodukowany 

przez koncern Stadler. 

    Najwiňkszy pakiet udziağ·w w sp·ğce 

Westbahn posiada Hans Peter Haselsteiner, 

zağoŨyciel koncernu budowlanego Strabag. 

17% udziağ·w naleŨy do francuskich kolei 

paŒstwowych SNCF.  

    Jak informowağ szwajcarski dziennik 

ĂNeue Z¿rcher Zeitungò, przedstawiciel 

SNCF we wğadzach Westbahn pr·bowağ 

zablokowaĺ zawarcie kontraktu z CRRC. W 

chiŒskiej ekspansji Francja widzi bowiem 

zagroŨenie dla swojego przemysğu, przede 

wszystkim dla koncernu Alstom.  

    Sprawa budzi teŨ emocje w Szwajcarii, 

bňdŃcej ojczyznŃ koncernu Stadler. Zwykle 

wywaŨony zuryski dziennik napisağ, Ũe 

przewodniczŃcy rady nadzorczej Westbahn 

Benedikt Weibel ï kt·ry w latach 1993-2006 

kierowağ szwajcarskimi kolejami federalnymi 

SBB CFF FFS ï otwiera chiŒskiemu 

koncernowi drzwi do Europy Zachodniej.     

    Westbahn, majŃc na celu ograniczenie 

ryzyka, zawarğ z CRRC umowň nie na kupno 

taboru, lecz na jego wynajem, kt·ry dojdzie 

do skutku dopiero wtedy, gdy chiŒski 

producent uzyska dla skğad·w dopuszczenie 

do eksploatacji na europejskich torach. Jak na 

razie pod koniec maja 2021 r. w fabryce 

CRRC w Zhuzhou zaprezentowano pierwszy 

skğad dla Westbahn, ale przewiduje siň, Ũe 

pociŃgi te zacznŃ woziĺ pasaŨer·w dopiero w 

drugiej poğowie 2023 r. 

    Grupa CRRC swoje gğ·wne europejskie 

przedstawicielstwo ma w wiedeŒskiej 

dzielnicy biznesowej Donau City i ï jak 

napisağ niemiecki dziennik gospodarczy Ʒ  
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Ʒ ĂHandelsblattò ï stŃd wypuszcza swoje 

czuğki na Europň. 
 

@krsnl+ Rs`ckdq h Rhdldmr onc oqdriă 
    Grupa CRRC, chcŃc zdobywaĺ kolejne 

przycz·ğki w Europie, nie gardzi niewielkimi 

zam·wieniami obejmujŃcymi zaledwie kilka 

sztuk taboru i ï w przeciwieŒstwie do 

europejskich potentat·w ï jest gotowa na 

potrzeby tych kontrakt·w projektowaĺ 

kr·tkie serie taboru, dopasowujŃc siň przy 

tym do specyficznych wymagaŒ klient·w, a 

takŨe przygotowywaĺ niestandardowe linie 

produkcyjne. 

    Gdy w 2017 r. grupa Deutsche Bahn 

ogğosiğa przetarg na cztery hybrydowe 

lokomotywy manewrowe do obsğugi 

pociŃg·w roboczych na sieciach S-Bahn w 

Berlinie i Hamburgu, Ũaden z europejskich 

producent·w nie zechciağ siň schyliĺ po tak 

mağe zlecenie. JedynŃ ofertň zğoŨyğa firma 

CRRC Zhuzhou. Wszystkie cztery 

manewr·wki zostağy juŨ dostarczone do 

Niemiec. Wedğug nieoficjalnych informacji, 

kontrakt opiewağ na zaledwie 10 mln euro. 

    ĂStrategia polega na elastycznoŜci i 

dziağaniu na wielu frontach: kiedy pojawiajŃ 

siň problemy z eksportem, tworzy siň 

konsorcja z zagranicznymi podmiotami, 

natomiast kiedy blokowane sŃ paŒstwowe 

chiŒskie przedsiňbiorstwa, wystawia siň 

nadworne èprywatneç firmyò ï czytamy w 

raporcie Radarlock na temat CRRC. 

    W paŦdzierniku 2019 r. chiŒski gigant 

zawarğ kolejny niewielki kontrakt: sp·ğka 

Rail Cargo Hungaria zam·wiğa cztery 

lokomotywy ï dwie liniowe i dwie 

manewrowe. Podpisanie umowy z CRRC 

uŜwietnili swojŃ obecnoŜciŃ ambasador Chin 

w Budapeszcie Duan Jielong oraz L§szl· 

Mos·czi, wňgierski wiceminister rozwoju 

narodowego ds. transportu, kt·ry wczeŜniej 

przez 25 lat peğniğ kierownicze funkcje w 

wňgierskich kolejach paŒstwowych MĆV.  

     Wymogiem sp·ğki Rail Cargo Hungaria 

jest uzyskanie przez CRRC dopuszczenia 

lokomotyw do ruchu nie tylko na sieci 

kolejowej Wňgier, ale r·wnieŨ w Buğgarii, 

Chorwacji, Grecji, Rumunii i Serbii. 

Nawiasem m·wiŃc, to wğaŜnie przez Bağkany 

grupa CRRC wjechağa do Europy: w Serbii i 

Macedonii chiŒski tabor jest eksploatowany 

juŨ od kilku lat. Ostatnio, w maju 2021 r., 

wğadze Bukaresztu podpisağy umowň na 

dostawň 100 tramwaj·w z konsorcjum 

zawiŃzanym przez CRRC Qingdao Sifang i 

firmň Astra Vagoane CŁlŁtori z Rumunii. 

    W Austrii przedstawiciele przemysğu 

kolejowego nie kryli zdziwienia kontraktami, 

zawartymi z CRRC zar·wno przez 

Westbahn, jak i Rail Cargo Hungaria. W 

przypadku tego drugiego przewoŦnika 

zaskoczenie byğo wiňksze, gdyŨ naleŨy on do 

holdingu austriackich kolei paŒstwowych 

¥BB. ĂOtwieranie drzwi taniej konkurencji 

dotowanej przez chiŒski rzŃd zwiňksza presjň 

na koncerny Alstom, Stadler i Siemensò ï 

pisağ wiedeŒski dziennik ĂDer Standardò, 

spekulujŃc, Ũe problem ten byğ tematem 

spotkania, jakie w poğowie czerwca 2021 r. 

odbyli w Berlinie kanclerz Austrii Sebastian 

Kurz i Joe Kaeser, szef koncernu Siemens w 

latach 2013-2021. 

    Siemens posiada w Austrii dwa duŨe 

zakğady bňdŃce istotnymi ogniwami ğaŒcucha 

produkcji taboru: w Wiedniu powstajŃ pudğa 

wagon·w i lokomotyw, a w Grazu zestawy 

koğowe i pantografy. 
 

Dtqnodirj` ry`qŬ` 
    W obawie przed chiŒskŃ ekspansjŃ 

koncerny Siemens i Alstom chciağy dokonaĺ 

fuzji. Jednak Komisja Europejska nie 

wyraziğa na to zgody, argumentujŃc, Ũe fuzja 

ograniczyğaby konkurencjň, zmniejszajŃc 

liczbň oferent·w z Europy mogŃcych stawaĺ 

do przetarg·w na dostawň taboru, co wedğug 

Brukseli mogğoby jeszcze szerzej otworzyĺ 

grupie CRRC drzwi do europejskiego rynku. 

    Na poczŃtku 2021 r. sfinalizowane zostağo 

natomiast ï za zgodŃ Komisji Europejskiej ï 

wchğoniňcie przez Alstom kanadyjskiego 

koncernu Bombardier Transportation wraz z 

rozlokowanymi po cağej Europie fabrykami, 

w tym z dawnym zakğadem Pafawag we 

Wrocğawiu, gdzie budowane sŃ nadwozia 

pojazd·w szynowych (miňdzy innymi 

skğad·w ICE4 dla kolei Deutsche Bahn). 

    Alstom chwali siň, Ũe po zakupie 

Bombardiera stağ siň drugim co do wielkoŜci 

producentem taboru szynowego na Ŝwiecie ï 

drugim po CRRC. W celu ograniczenia 

dominacji Alstomu Komisja Europejska 

nakazağa koncernowi sprzedanie fabryki w 

Reichshoffen we Francji i przejňtego wraz z 

Bombardierem zakğadu w podberliŒskim 

Hennigsdorfie. 

    Wedğug Ŧr·değ francuskiej telewizji 

informacyjnej BFM, przejňciem fabryki w 

alzackim Reichshoffen oczywiŜcie byğa 

zainteresowana grupa CRRC. Alstom, nie 

chcŃc o tym sğyszeĺ, do negocjacji dopuŜciğ 

jedynie czeskŃ firmň Ġkoda Transportation. 

Jednak wedğug serwisu internetowego BFM, 

Ăw Alstomie niekt·rzy obawiajŃ siň, Ũe za 

kilka lat koncern Ġkoda Transportation moŨe 

zostaĺ sprzedany temu, kto zaoferuje 

najwyŨszŃ cenň, co stworzy kolejnŃ szansň 

dla CRRC na europejskŃ szarŨň i w koŒcu na 

zaistnienie we Francjiò. 
 

Bghķrj` i`jnōą 
    W Czechach klientem grupy CRRC jest 

przewoŦnik Leo Express. W grudniu 2016 r. 

podpisağ on z chiŒskim gigantem umowň na 

dostawň trzech elektrycznych zespoğ·w 

trakcyjnych ï byğo to pierwsze zlecenie dla 

CRRC z Unii Europejskiej. Jak informowağ 

raport roczny Leo Express za 2016 r., 

Ădostawy skğad·w moŨna spodziewaĺ siň w 

2018 r.ò. 

    Pierwszy skğad Sirius zostağ dostarczony 

do Czech dopiero we wrzeŜniu 2019 r. WciŃŨ 

jednak chiŒskie pociŃgi nie woŨŃ pasaŨer·w 

ï przedğuŨajŃ siň testy niezbňdne do 

dopuszczenia skğad·w do ruchu. Problemy 

po czňŜci wywoğağa epidemia koronawirusa, 

tygodniami uniemoŨliwiajŃc przyjazd 

chiŒskich inŨynier·w do Czech. 

     Zakupione przez Leo Express skğady 

Sirius majŃ mieĺ dopuszczenie do 

eksploatacji w Czechach, Sğowacji i Polsce. 

Ich wprowadzenie do ruchu jest warunkiem 

rozbudowy sieci poğŃczeŒ przewoŦnika, kt·ry 

juŨ pod koniec 2019 r. uzyskağ zgodň Urzňdu 

Transportu Kolejowego na uruchomienie 

komercyjnych poğŃczeŒ w relacjach Praga ï 

Katowice ï Warszawa ï Terespol i Praga ï 

Katowice ï Krak·w ï Rzesz·w ï Medyka. 

     Jak na razie do obsğugi komercyjnych 

poğŃczeŒ dalekobieŨnych, w tym kursujŃcego 

dwa razy na tydzieŒ pociŃgu relacji Praga ï 

Krak·w, Leo Express wykorzystuje piňĺ 

zespoğ·w Flirt, kt·re zostağy dostarczone w 

2012 r. przez firmň Stadler. Skğady powstağy 

w polskiej fabryce szwajcarskiego koncernu 

zlokalizowanej w Siedlcach, a Leo Express 

przez pierwsze lata reklamowağ swoje 

poğŃczenia hasğem ĂSzwajcarska jakoŜĺò. 

    Z chiŒskŃ jakoŜciŃ przewoŦnik ma coraz 

wiňksze problemy. ï PrzedğuŨajŃcy siň 

proces dopuszczania oznacza dla nas szkodň 

ï powiedziağ portalowi ĂZ Dopravyò rzecznik 

Leo Express Emil SedlaŚ²k. ï MoglibyŜmy juŨ 

sprzedawaĺ bilety na poğŃczenia, kt·re miağy 

byĺ obsğugiwane skğadami Sirius. 

    Coraz bardziej jest wiňc wŃtpliwe, czy Leo 

Express zechce wykorzystaĺ zapisy kontraktu 

z CRRC zakğadajŃce moŨliwoŜĺ zwiňkszenia 

zam·wienia o kolejnych 30 skğad·w. Nie bez 

znaczenia jest teŨ to, Ũe w sierpniu 2021 r. 

50-procentowy pakiet akcji firmy Leo 

Express zostağ zakupiony przez paŒstwowego 

przewoŦnika RENFE z Hiszpanii. W 

informacji prasowej na ten temat RENFE nie 

ukrywa, Ũe przejňcie czeskiego przewoŦnika 

ma przetrzeĺ szlaki przemysğowi z P·ğwyspu 

Iberyjskiego: ĂWejŜcie RENFE do Europy 

środkowo-Wschodniej moŨe przyczyniĺ siň 

do rozwoju miňdzynarodowej dziağalnoŜci 

hiszpaŒskich firm z branŨy kolejowejò.  

    Na myŜl przychodzi przede wszystkim 

producent taboru szynowego CAF z piňcioma 

fabrykami w Hiszpanii. Koncern CAF w 

2018 r. kupiğ polskŃ firmň Solaris, kt·ra w 

trzech zakğadach w Wielkopolsce produkuje 

autobusy, trolejbusy i tramwaje.   

     W Hiszpanii skğady wyprodukowane 

przez CAF osiŃgajŃ prňdkoŜci 250-320 km/h. 

PociŃgi CAF jeŨdŨŃ juŨ teŨ miňdzy innymi w 

Norwegii, Wielkiej Brytanii, Wğoszech oraz 

Francji. Obecnie CAF realizuje kolejny 

kontrakt dla SNCF (28 skğad·w do ruchu 

dalekobieŨnego) i duŨe zam·wienie dla kolei 

holenderskich Nederlandse Spoorwegen (118 

elektrycznych zespoğ·w trakcyjnych). 

    Zapotrzebowanie na nowy tabor moŨe siň 

pojawiĺ w zwiŃzku z planami nowego 

wsp·ğwğaŜciciela firmy Leo Express. RENFE 

wŜr·d kierunk·w rozwoju czeskiego 

przewoŦnika wymienia zdobywanie 

publicznych kontrakt·w na realizacjň 

przewoz·w ï nie tylko w Czechach, gdzie 

Leo Express juŨ obsğuguje poğŃczenia na 

zlecenie regionu pardubickiego, ale r·wnieŨ 

w Niemczech i Polsce. 
 

Cdbxctiăbd qnyrsqyxfmhĕbhd 
    PKP Intercity zapowiada, Ũe postňpowanie 

przetargowe na dostawň 63 lokomotyw ma 

zostaĺ rozstrzygniňte w marcu 2022 r. 

Wygrana konsorcjum Fabryki Pojazd·w 

Szynowych H. Cegielski i CRRC Datong lub 

konsorcjum Vossloh Locomotives i CRRC 

Zhuzhou bňdzie oznaczaĺ zdobycie przez 

chiŒskiego giganta najwiňkszego jak dotŃd 

zam·wienia na tabor kolejowy na europejski 

rynek. 
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